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Onlangs kwam ik een renovatieproject tegen waarin specifiek een onderscheid gemaakt 

werd tussen bouwtechnische oplossingen (casco en schil) en de installatie. De 

voorgeschreven energieambitie moest enkel met bouwkundige maatregelen gerealiseerd 

worden. De installatie van het complex was zelfs voorgeschreven en stond los van de 

verdere aanpak.  

Onbewust moest ik denken aan de “strijd” over wat nu de beste oplossing is, eerste de 

makkelijke oplossingen (laaghangend fruit) en vervolgens de meer ingewikkelde 

toepassingen (hoog hangend fruit), of toch eerst andersom? Voor beide aanpakken is 

iets te zeggen, zowel positief als negatief. De makkelijke oplossingen, zoals isolatie en 

een nieuwe cv-installatie zijn eenvoudig aan te brengen en over het algemeen niet zeer 

kostbaar. Dat maakt de toepassing ervan laagdrempelig, waardoor er een grote groep 

woningen voor in aanmerking komt. Zeker gezien de verschillende gemaakt afspraken 

moeten corporaties deze maatregelen wel nemen om aan de genoemde doelstellingen 

(labels, CO2, etc.) te kunnen voldoen.  

De keerzijde is dat deze woning nu verbeterd worden tot (maximaal) label B, maar dat 

vervolgens de komende vijftien tot twintig jaar er niets meer aan gebeurt. Dus ook over 

vijftien jaar is het nog steeds (maximaal) een label B woning met bijbehorende kwaliteit. 

Bovendien moet er dan weer opnieuw een ingreep gepleegd worden om aan de wensen 

te blijven voldoen. Is deze weg dan de juiste keuze voor de langere termijn? 

 

Aan de andere kant zijn voor oplossingen die zich richten op lange termijn vaak ook 

hogere investeringen nodig. Geld dat ,zeker nu, nog maar in beperkte mate aangewend 

kan worden voor investeringen. Is bij het laaghangend fruit een investering van 10.000 

tot 15.000 euro nodig, bij hoog hangend fruit gaat het al snel over het vijfvoudige of 

meer, afhankelijk van de kwaliteiten die worden aangebracht. 



 

De woningen kunnen er dan wel weer voor een tijd tegen. Zonder noemenswaardige 

grote ingrepen kan de woning weer dertig jaar of meer een rol spelen, op alle vlakken: 

onderhoud maar ook comfort en beleving. Het is natuurlijk een afweging over hoe je met 

de voorraad om moet gaan. De middelen ontbreken om alles in één keer op hoog niveau 

te doen, maar de huidige trend is er te veel op gericht om nu zo minimaal mogelijk te 

doen. Daarmee schuif je het probleem vooruit. Daarom was ik positief verrast door het 

project waarin men de energieambities juist van het casco vergt en niet vanuit de 

installatie.  

Daarmee onderkent men in ieder geval het effect van een goede schil. Al zie ik nog wel 

een kans voor verbetering. Juist door ook een goede koppeling te maken met de rest 

van het gebouw (het blijft integraal ontwerpen) kun je een optimaal gebouw maken. Zo 

kan met kleine toevoegingen aan een goed casco het een nog beter gebouw worden. Zie 

het casco maar als een hoofdgerecht en de toevoegingen als het toetje. Een goed toetje 

maakt het gerecht compleet. Zo is het ook bij de woning. Alle maatregelen samen 

vormen het eindresultaat. 

Even terug naar de genoemde renovatieopgave. Het doel is een ingreep voor dertig jaar, 

dus het is goed om de oplossingen in het casco te zoeken. Maar in dit geval lag de 
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installatie al vast. Er was dus enkel een hoofdgerecht, geen toetje. Juist voor het 

totaalresultaat moet je zoeken naar de afstemming tussen casco én installatie. Nu had 

men de opgave al dusdanig dichtgetimmerd, zodat er voor innovatie vanuit de markt 

nauwelijks ruimte was. Optimalisatie tussen casco en installatie was nu niet mogelijk. Het 

project resultaat is daarmee te vergelijken met een goede en smakelijke maaltijd, maar 

niet af. 

 

De discussie gaat altijd over de lange termijn ten opzichte van de korte termijn. En 

uiteindelijk biedt de lange termijn daarin de beste perspectieven. Maar het moet wel nog 

altijd gefinancierd kunnen worden. Die ruimte is er niet altijd en daarom zal er ook een 

markt zijn voor korte termijn oplossingen, of oplossingen waar per component 

verbeteringen worden aangeboden (1).  

Als je op korte termijn energiebesparing wil realiseren kan dat. Soms is alleen een toetje 

ook lekker. Door gebruik van een verbeterde installatie, of toevoegingen zoals 

bijvoorbeeld PV cellen of een zonneboiler maak je een verbeterstap. Maar ben bewust 

dat het geen volledige maaltijd is, over een tijdje heb je weer honger. Zo ook bij de 

woning. Het toevoegen van zonnepanelen biedt een reductie op het energiegebruik. 

Maar het verbetert de rest van de woning niet. Zorg ervoor dat toekomstige 

verbeteringen (bijvoorbeeld aan de schil of dak) nog steeds tot de mogelijkheden 

behoren. Dan kun je in afwachting van verdere maatregelen voor nu even vooruit. 

 

Bronnen/verwijzingen: 

(1) Door niet een hele woning in een keer te renoveren, maar in componenten te denken 

worden verbeteringen uitgesmeerd in de tijd. Er is zich momenteel een aanbod aan het 

ontwikkelen voor deze markt. 
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